
13 فرهنگ و هنر

رویدادها

انتقاد مهران مدیری از سازشکاری!

برنامه دورهمی در حالی با موضوع شجاعت 
ش��ب ۲۴ آذرماه پخش ش��د ک��ه مدیری در 
کلام آخر خود سازش��کاران را در هر پس��ت و 
منصبی بی توجه به خون شهدا دانست و گفت: 
چرا پست هایی را می گیرید که انجام وظایفش 
دل و ج��رأت می خواهد! به گزارش تس��نیم، 
مهم ترین بخش برنامه گفتار آخر مهران مدیری 
بود که در آن با اش��اره به ش��هیدان و اینکه ما 
حت��ی نمی توانیم تصورش  را کنیم که یه عده  
با چ��ه جرأتی ب��ه عملیات های بی بازگش��ت 
می رفتند، گفت: اگ��ر ما بودیم چه می کردیم؛  
امروز که ش��رایط کاملاً عادیه ج��واب آن دل 
و جرأت ه��ای خارق العاده را با سازش��کاری و 
منفعت طلبی می دهیم. اگر دل و جرأت بعضی 
از کارها را ندارید؛ چرا پست هایی را می گیرید 
که انجام وظایفش دل و جرأت می خواهد! تو که 

نمی توانی بتمرگ خانه ات!

ساخت سریال انیمیشن 
»محمد رسول الله)ص(«

حض��رت  زندگ��ی  انیمیش��ن  س��ریال 
محمدرس��ول الله)ص( با مش��ارکت بین المللی 
و ب��ا اس��تانداردهای تولی��دات درج��ه ی��ک 
جهان��ی در حال تولید اس��ت. به گ��زارش مهر، 
امیرمس��عود علمداری سرپرس��ت نویسندگان 
این  انیمیش��ن محمدرس��ول الله)ص( گف��ت: 
 س��ریال در ۱۰۴ قس��مت ۲۲ دقیق��ه ای در

۴ فصل در مجموع مع��ادل ۲۲۸۸ دقیقه تهیه 
می ش��ود که البت��ه در حال حاض��ر در مرحله 
پیش تولید اس��ت و همچنین نگارش و طراحی 
آن نی��ز انجام می ش��ود. وی افزود: داس��تان از 
۶۰ س��ال قبل از تولد حضرت محمد مصطفی 
خاتم الانبیا)ص( آغاز ش��ده و تا انتهای خلافت 
حضرت عل��ی)ع( ادام��ه دارد. این نویس��نده و 
مدرس فیلمنامه نویس��ی انیمیش��ن اشاره کرد: 
از ویژگی های این انیمیش��ن نهایت استفاده از 
جذابیت های انیمیشن چون طنز، ترانه و فانتزی 
اس��ت. در نگارش این اثر بین المللی سعی شده 
است از ظرفیت های انیمیشن در جذب مخاطب 
عام و فراگیر به تمام سنین توجه شود بنابراین 
نگاه��ی متفاوت و دنیاپس��ند به تاریخ اس��لام 

کرده ایم. 

شهادت حسین فهیمی فیلمساز 
و عضو هیأت علمی دانشگاه سوره

حس��ین فهیمی جانباز ۷۰ درص��د و عضو 
هیات علمی دانشگاه سوره که سال ها در عرصه 
فیلمس��ازی و پژوه��ش هنر فعالیت داش��ت به 
مقام ش��هادت نایل شد. به گزارش مهر، حسین 
فهیمی، عضو هیات علمی دانشگاه سوره، نویسنده 
و کارگردان بود. از جمله فعالیت های وی می توان 
به مستند »محیط زیست کهگیلویه و بویر احمد 
۱۳۷۳«، »۱۰ مس��تند مس��اجد و فعالیت های 
فرهنگی استان فارس۱۳۷۳«، »فیلم های کوتاه 
مستند گزارشی س��یمای صبحگاهی ۱۳۷۳«، 
مستند »تشییع شهدای شیراز  ۱۳۷۴«، مستند 
رحلت امام خمینی »س��وگ در سوگ ۱۳۷۴«، 
فیلم داس��تانی »آغاز یک پای��ان  ۱۳۷۸«، فیلم 
داستانی »آواز جنگل ۱۳۸۱«، سینمایی »ساحت 
۱۳۸۱«، فیلم مستند »گمست ۱۳۸۳« و فیلم 

مستند »انتظار ۱۳۸۵« اشاره کرد.

انتشار مجدد کتابی 
در باب سبک زندگی

کتاب گفتاره��ای آیت الله میرباقری با عنوان 
»نگرشی در مساله سبک زندگی« به چاپ چهارم 
رس��ید. به گ��زارش فارس، چاپ چه��ارم کتاب 
»نگرشی در مساله سبک زندگی« گفتارهایی از 
آیت الله سیدمحمدمهدی میرباقری توسط نشر 
تمدن نوین اسلامی منتشر شد. این متن حاصل 
ترکیب و بازنویسی ۲ سخنرانی سیدمحمدمهدی 
میرباقری در موضوع س��بک زندگی است که در 
آبان ۱۳9۱ و اردیبهشت ۱۳9۳ ارائه شده است. 
در مقدمه کتاب آمده اس��ت: یکی از موضوعات 
مهمی که مقام معظم رهب��ری )دام ظله( بر آن 
تأکید کرده اند، آسیب شناس��ی س��بک زندگی 
موجود و طراحی س��بک زندگی اس��لامی بوده 
اس��ت. از ن��گاه معظم له پیش��رفت همه جانبه و 
تمدن س��ازی نوین اس��لامی، از ۲ بخش ابزاری 
)صنعت، سیاست، اقتصاد، اقتدار سیاسی و نظامی، 
اعتبار بین المللی و...( و حقیقی )موضوعات سبک 
زندگی از قبیل سبک ازدواج، نوع مسکن، الگوی 
مصرف، نوع خوراک، نوع تفریحات و...( تشکیل 
می شود. کتاب »نگرشی در مساله سبک زندگی« 
در ۴۴ صفحه با قیمت یکهزار و پانصد تومان در 
شمارگان ۱۵۰۰ نسخه از سوی نشر تمدن نوین 
اسلامی برای چهارمین مرتبه از تابستان تاکنون 

روانه بازار کتاب شده است.

برگزاری مراسم جشن تولد فرزندان 
شهدای فاطمیون و زینبیون

به منظور پاسداش��ت ارزش های ش��هدای 
فاطمیون و زینبیون و خانواده های محترم آنها 
مراسم جش��ن تولد برای فرزندان شهدا برگزار 
شد. به گزارش تسنیم، مرکز بسیج فاطمیون به 
همراه تشکل های  مردمی مراسم جشن تولدی 
را برای فرزندان شهدای لشکر فاطمیون و تیپ 
زینبی��ون در برج میلاد تهران برگ��زار کردند. 
علی اکبر همت، مسؤول مرکز بسیج فاطمیون، 
تکری��م و توجه به فرزندان و خانواده ش��هدای 
فاطمیون و زینبیون را از مهم ترین اهداف این 
مرکز عنوان کرد و گفت: مرکز بسیج فاطمیون 
و تش��کل های  خودجوش مردمی با تش��کیل 
گروه ه��ای فرهنگی و درمانی، کمک های مادی 
و معنوی را به خانواده این ش��هدا ارائه می کند. 
او لبیک به فرامین امام خامنه ای)مدظله العالی( 
که درباره شهدای فاطمیون می فرماید »من به 
فاطمیون افتخار می کنم« را از دیگر اهداف این 
مجموعه مطرح می کن��د و می گوید: ما نیز به 
این خانواده ها افتخار کرده و خدمت به خانواده 
 ش��هدای فاطمی��ون و زینبیون را ب��رای خود 

افتخار می دانیم.

ترجمه عربی کتاب 
»مسیح در شب قدر«

روایت های��ی از دیدار رهب��ر معظم انقلاب 
از خانواده های ش��هدای مسیحی که در کتاب 
»مس��یح در شب قدر« منتشر ش��ده، به زبان 
عربی ترجمه ش��د. به گزارش ف��ارس، کتاب 
»مسیح در شب قدر« مربوط به حضور حضرت 
آقا در منازل شهدای مسیحی کشورمان است؛ 
این دیدارها را در ۲۳ بخش روایت کرده است. 
مسیحیان ایران که عمده آنها ارمنی و آشوری 
هستند صدها سال است در این کشور زندگی 
می کنند. پیش از این، کتاب »مس��یح در شب 
قدر« توس��ط فضل الله نیک آیین به انگلیسی 
ترجمه ش��ده و در اختیار مخاطبان انگلیسی 
زبان قرار گرفته بود. کتاب »مسیح در شب قدر« 
روایتی از حضور مقام معظم رهبری در منازل 
خانواده  های شهداس��ت که از سوی انتشارات 
»موسسه فرهنگی ایمان جهادی)صهبا(« روانه 

بازار نشر شده است.

درگذشت جعفر والی
پیشکسوت تئاتر و سینما

جعفر والی، پیشکس��وت تئاتر و سینما در 
بیمارستان درگذش��ت. به گزارش مهر، جعفر 
والی پیشکسوت تئاتر پس از تحمل یک دوره 
بیماری صبح روز ش��نبه ۲۷ آذرماه درگذشت. 
وی از مدتی قبل به دلیل مش��کلات ریوی در 

بیمارستان بستری بود.

تمجید عزت الله ضرغامی 
از فیلم »لاک قرمز«

عزت الله ضرغامی، رئیس اسبق  صداوسیما 
در صفحه ش��خصی اش ضمن تمجید از فیلم 
»لاک قرمز« نوشت: فیلم سینمایی لاک قرمز 
در حال اکران است و به اعتقاد من فیلم خوبی 
اس��ت. کارشناس��انی که در لابه لای بولتن ها 
و گزارش ه��ای پژوهش��ی به دنبال بررس��ی 
آس��یب های اجتماعی هس��تند، با دیدن این 
فیلم باورپذیر، خیلی چیزها دست شان می آید. 
ضرغامی در ادامه نوش��ته است: در فیلم لاک 
قرمز؛ س��خن از شرافت و عفت دخترکی است 
که سختی های عالم بر سرش آوار شده ولی با 
شور و انگیزه خاص نوجوانی با عروسک فروشی 
می خواهد روی پایش بایس��تد و خانواده اش را 

هم اداره کند.

انتشار نماهنگ »جان شیرین«
پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری 
به مناس��ب فرارسیدن س��الروز ولادت پیامبر 
اکرم)ص(، اقدام به انتش��ار نماهنگی با عنوان 
»جان شیرین« کرده است. به گزارش تسنیم، 
پایگاه اطلاع رس��انی دفتر مقام معظم رهبری، 
همزمان با سالروز ولادت حضرت محمد)ص( 
و امام صادق)ع(، نماهنگ »جان شیرین« را که 
روایت دوران کودکی پیامبر)ص( به روایت رهبر 
معظم انقلاب است تهیه و منتشر کرد. سخنانی 
ک��ه از رهبر معظ��م انق��لاب در این نماهنگ 
استفاده شده، مربوط به خطبه های نماز جمعه 

در اردیبهشت ماه ۱۳۷۰ است.

مرتض�یاسماعیلدوس�ت: فیل��م »ش��رفناز« ب��ه 
نویسندگی، تهیه  کنندگی و کارگردانی حسن نجفی 
درباره موضوع تکفیری ها در منطقه اس��ت. این فیلم 
در بس��تر درامی خانوادگی با محوریت ش��خصیتی 
چون »ش��رفناز« و در تکریم »م��ادر« در خانواده به 
دنب��ال نمایان کردن حض��ور تکفیری ها و مخاطرات 
ناش��ی از وجود آنهاست. »ش��رفناز« که در جشنواره 
س��ی وچهارم فیلم فجر حضور داش��ت، این روزها در 
اکران سینماهاس��ت، از این رو گفت وگویی با حسن 
نجفی سازنده این اثر شکل گرفت که در ادامه می آید.

***
چهشدسراغموضوعتکفیریهاوفیلم»شرفناز«

رفتید؟
من احس��اس کردم باید فیلمی بسازم که به درد 
مملکتم بخورد. م��ا می بینیم که خیلی از فیلم ها در 
سینمای ایران می فروشد اما منفعتی برای جامعه ما 
ندارند. ما انقلاب نکردیم که بعد از نزدیک ۴۰ س��ال 
رقص و آواز وارد سینمای مان شود! متاسفانه آدم هایی 
هم در این زمینه فعال هس��تند که خیلی شعار داده 
و ح��رف می زنند اما خیلی راحت ب��ا تغییر دولت ها 
رنگ عوض کرده و از این نهاد و آن وزارتخانه س��ر در 
می آورند! من واقعا تعجب می کنم که چه شد مضامین 
ارزشمند انقلاب اسلامی از یاد برخی ها رفته است. مگر 
انقلاب به بن بست رسیده که اینگونه فکر می کنند! من 
واقعا نمی دانم چه اتفاقی افتاده که شرایط اینگونه رقم 

خورده و دچار سقوط فرهنگی شده ایم.
شمادنبالهرویسینمایتجاریوعامهپسندنبودید.
فکرمیکنیدسینماییکهشمادنبالمیکنید،امروز

دچارمخاطرهشدهاست؟
بچه های دغدغه مند انقلاب در خیلی جاها مشکل 
دارند و گروه مقابل می خواهند ما را در خود حل کنند! 
حالا برخی ها شاید پشت پا به همه حرف های دیروز 
خود زده و تغییر رویه دهند اما من نمی توانم اینگونه 
رفتار کنم. نمی خواهم اینجا شعار بدهم چون می دانیم 
خیلی ها ب��ا این ش��عارها برای خ��ود دکان دونبش 
می س��ازند اما برای من این نوع تغییر براحتی شدنی 
نیست. من چگونه می توانم فراموش کنم که با دستان 
خود بچه ه��ا را از زیر آوار بیرون آوردم. من نمی توانم 
رفتار برخی ها را درک کنم و تعجب می کنم از اینکه 
برخ��ی از پول بیت المال اس��تفاده می کنند و هر اثر 
نامناسبی را تولید می کنند. توقعی از برخی افراد که 
جبهه و نگاه مشخصی دارند، نخواهد بود اما بحثی که 
وجود دارد درباره افرادی است که یک روزی شعارهای 
خوبی می دادند اما حالا دارند به همه چیز پش��ت پا 
می زنند. از طرفی فیلم هایی را در اکران می بینیم که 
مفاهیم نامناسبی را به شکلی زننده منتشر می کنند و 
انگار هیچ ناظری هم برای بررس��ی این مساله وجود 

ندارد.
درب�ارهذائقهمخاط�بایرانیواینک�هآیاموضوع
وس�بکخاصیرابیش�ترموردتوجهقرارمیدهد،
حرفوحدیثبسیاراست.بهنظرتانمیتوانسلیقه
مخاطبایرانیرادرقالبتحلیلیدرستنمایانکرد؟

م��ا ذائقه مردم را خراب کردیم که بخش��ی از آن 
به تلویزیون بازمی گردد و می تواند مخاطب را تربیت 
کند اما در این چند س��ال چه سریال مناسبی برای 
خانواده های ایرانی س��اخته ش��ده؟ رسانه های دیگر 
چندان نقشی مانند تلویزیون نمی توانند داشته باشند 
اگر چه برخی رسانه ها هم سربازان جناح مخالف شده 
و به دنبال حمایت از فیلم های خاصی هس��تند. من 
علت همه این معضلات را در حوزه مدیریت فرهنگی 
می بینم که نتوانسته فعال و موثر عمل کند. متاسفانه 
اتفاق��ات بدی در س��ینمای ایران افت��اده و نمی توان 
کتمان کرد. درباره موضوع رانت خواری می بینید که 
در سینما حتی بیشتر از اقتصاد این مشکل وجود دارد. 
اتفاق مهم تری که در حوزه فرهنگ در حال رخ دادن 
اس��ت، نزول فکری برای مخاطب اس��ت که از طریق 
آثار تولیدی به وقوع می پیوندد. اثرات نامناس��بی که 
از دریچه ه��ای هنری پیش می آید خیلی بیش��تر از 
حوزه های دیگر است، چرا که می توان زیان های مالی 
را ب��ه نوعی جبران کرد اما اث��رات نامطلوبی را که از 
طریق فرهنگ به وجود می آید نمی توان جبران کرد. 
متاسفانه یک برنامه هایی طرح ریزی شده که دیدگاه 
مردم را درباره برخی فیلم های ارزشی خدشه دار کرده 
اس��ت. هیچ فرقی هم نمی کند که فیلم من باشد یا 
فیلم ابراهیم حاتمی کیا. این دسته بندی ها در سینمای 

ما اتفاق افتاده است و واقعا برخی فیلم ها را می بینی که 
فیلمنامه و کارگردانی درستی ندارند اما ناگهان همه 
چیز برایش��ان فراهم می شود تا بتوانند فروش بالایی 
داشته باشند. این مرزبندی ها را به مردم انتقال داده اند. 
این همه ایراد از فیلم های ما می گیرند، بگویند بهترین 
فیلم های خودش��ان کدام اس��ت؟! م��ن نمی خواهم 
جناحی حرف بزنم و اصلا هم سجاده آب نمی کشم اما 
واقعا تحمل آدم از برخی اظهار عقیده ها تمام می شود!
عن�وان ب�ا س�ینمایی کتاب�ی پی�ش س�الها 
»آگراندیس�مان«راازش�ماخوان�دهامومیدانمکه
جداازفیلمسازی،منتقدیتحلیلگرهستید.دراین
راستامیخواستمازشماسوالکنمکهنقشمدیریت
فرهنگ�یدرتغییرذائقهمخاطب�انچگونهمیتواند

باشد؟
مدی��ران بای��د بپذیرند که در س��ینما همه چیز 
را وا داده اند و س��لایقی بیگانه در حال انجام اس��ت. 
جش��نواره های ما همه تهرانی شده اند! کجا به بحث 
اقلیم و قومیت های ایرانی توجه شده است؟ هنگامی 
که در فیلمی، لباس محلی و داستان قومیتی از ایران 
وجود داش��ته باش��د، اولین برخ��ورد را پخش کننده 
خواهد داش��ت که عن��وان می کند ف��روش نخواهد 
داشت. همین ها باعث شده در سینمای ایران، گویش، 
فرهنگ، رنگ و موس��یقی اقوام ایرانی وجود نداشته 
باشد. س��ینمای ایران خلاصه شده در سبک خاصی 
از زندگ��ی در تهران و طبقه ای از اقلیت اجتماعی که 
روابط خاصی دارند. من از شما سوال می کنم در این 
اواخر در بدنه س��ینمای ایران فیلمی درباره مردمان 
کردستان وجود داشته است؟ آیا این اقوام جزو مردمان 
ایران نیس��تند و نمی توانند جزو تماش��اگران سینما 
باش��ند؟ باید تنوع مخاطبان را مورد آنالیز قرار داد و 
نمی توان عنوان کرد که ذائقه همه مخاطبان مشکل 
دارد! نمی توان براحتی درباره همه چیز اظهارنظر کرد 
و بعد هم به یک نتیجه قطعی برس��یم. من ۲۰ سال 
تدریس سینما کرده ام و سال ها در بخش های مختلف 
به طور عملی کار کردم. به نظرم برخی افراد باید کمی 
ب��ا آگاهی اقدام به ص��دور رای کنند. برخی ها طوری 
همه چیز را چیده اند که اگر فیلمسازی به دنبال پیامی 

اخلاقی در اثرش باشد، محکوم به زوال خواهد بود. 
فیلم»ش�رفناز«مشکلاتیدرفیلمنامهداردامادر
زمین�هکارگردانیوزیباییشناس�یوترکیببندی
قابهااثریقابلتوجهاس�ت.چراایننسبتکیفی

میانفیلمنامهنویسیواجراحفظنشدهاست؟
فیل��م »ش��رفناز« هم��ان مش��کلاتی را دارد که 
فیلم هایی مانند »فروشنده« و »حضرت محمد)ص(« 

در بخش فیلمنامه نویسی دارند. به طور کلی معضل 
فیلمنامه نویسی در سینمای ایران خیلی زیاد است و 
ما همه به نوعی در آن می لنگیم. اما همانور که اشاره 
کردید فیلمی ساختم که همه موارد فنی سینما اعم 
از دکوپاژ و قاب بندی و میزانس��ن در آن رعایت شده 
اس��ت و هیچ کسی نمی تواند از این بابت به فیلم من 
ایرادی بگیرد. اما از همان جش��نواره فجر مقابل فیلم 
من ایستادند چون من دنبال موضوع متفاوتی رفتم. 
فیلمبرداری بایرام فضلی دیده نشد. بازی خوب خانم 
حمیرا ریاضی دیده نشد. ایش��ان ۲ ماه رفته تمرین 
کرده تا بتواند لهجه آن منطقه را دربیاورد. من خطر 
کردم و رفتم در آن منطقه فیلم س��اختم اما کجای 
داوری های جش��نواره دیده شد. متاسفانه کلا عرصه 
فرهنگی دارد مسیری را می رود که امثال من همانند 
سنگ های بین راه می مانیم! نه تنها من بلکه خیلی از 
بچه هایی که دغدغه دارند، در مس��یر امروز سینمای 

ایران قرار نمی گیرند.
»ش�رفناز«ازجمل�هفیلمهای�یاس�تک�هبحث
تکفیریهارابهصورتس�ینمایینمایانمیکند.به
نظرتاناینموضوعتاچهحدبایددرس�ینمایایران

موردتوجهقرارگیرد؟
برای م��ن گروه های تکفیری مس��اله اس��ت اما 
برای مسؤولان این مسائل مهم نیست، ربطی هم به 
جناحی خاص ندارد و در همه نهادها این قصور صورت 
می گی��رد. این وس��ط مردم دارن��د در حوزه فرهنگ 
ض��رر می کنند. با آمار دادن و حرف زدن راه به جایی 
نمی بریم. نمی توان کتمان کرد که ضعیف ترین مدیران 
این کشور مدیران فرهنگی هس��تند. آقایان ایوبی و 
ش��مقدری برای اداره س��ینمای ایران خیلی کوچک 
هستند. باید اینها را گفت. آقای ایوبی می توانند یک 
دیپلمات خوب شوند اما سینما یک مقوله دیگر است 
و با سیاست خیلی فرق دارد. باید این حوزه را بشناسی. 
آقای ایوبی برای س��ینمای ایران برنامه اس��تراتژیک 
نداش��ت. الان جنگ یمن و س��وریه چند وقت است 
اتفاق افتاده ولی ما یک فیلم خوب در این باره داریم؟ 
این جنگ ادامه دارد و همچنان تابوت شهدای مدافع 
ح��رم دارد می آید. ما نباید یک فیلم خوب با موضوع 
سوریه بسازیم؟ حتی کاری می کنند که برای افرادی 
مثل ما که دنبال موضوعات خاص می رویم هم فضای 
روانی ایجاد می شود. بعد یک آدم بیسواد می رود درباره 
فیلم »شرفناز« نقدی می نویسد و اشاره به این می کند 
که همان اول فیلم خوابم گرفته بود. چه می شود گفت 
به آن ابلهی که هنوز آداب فیلم دیدن را هم نمی داند و 

و بعد درباره فیلم می خواهد نقد هم بنویسد!

بهنظرمیرسدفیلم»شرفناز«باتوجهبهموضوع
مه�ممنطقهایکهمطرحمیکند،ش�رایطحضوردر
جش�نوارههایبینالملل�یراداراس�ت.درای�نباره

اقدامینکردید؟
تنها آدم هایی که با مدیران ارتباط دارند فیلم شان 
به جشنواره های خارجی و بخش بین الملل جشنواره 
فجر می رود! من با کسی ارتباطی ندارم و چوب همین 
را خوردم که به جایی وصل نیستم و تنها کارم را بدون 
حاشیه انجام دادم. من نرفتم به خانه سینما لگد بزنم! 
چون می دانستم همه آن جریانات بازی است و جنگ 
زرگری بود. ما در این سینما مانند هر جای دیگر نیاز 
به آرامش داریم و نیاز به مدیریت اس��تراتژیک داریم. 
فیلم »ش��رفناز« نمی تواند به جشنواره های خارجی 
برود، چون ش��رایطی خاص نیاز دارد! من بیش از ۳۰ 
سال اس��ت همراه این انقلاب هستم اما آیا شرایطی 
وجود دارد که من فیلمی درباره انقلاب اسلامی بسازم 
و اصلا فیلم خوبی درباره انقلاب ساخته شده است؟ ما 
که درباره برخی مسائل ملی و منطقه ای دغدغه داریم 
در واقع روی میدان مین داریم راه می رویم. سینمای 
ایران را چه شده که بعد از ۳۵ سال به دنبال سینمای 
س��از و آواز رفته است! بعد فیلم »شرفناز« را کنار آن 
فیل��م قرار می دهند و به این فیلم ۳ س��الن داده و به 
آن فیلم بیش از ۱۰۰ س��الن. آیا این عادلانه است؟ و 
تازه بعد صحبت از کمال گرایی در سینمای ایران هم 
می شود. من با ۳9۰ میلیون تومان فیلم خود را ساختم 
و اگر نس��بتی با فیلم های میلیاردی که درصد بسیار 
کمی می فروش��ند بگیریم، باز می توان به این نتیجه 
رسید که فیلم »شرفناز« بهتر از خیلی فیلم های فاخر 
عمل کرده است. کجای شهر بیلبورد فیلم »شرفناز« 

را می توان دید؟ با این شرایط نمی توان معجزه کرد.
همچنانباهمینش�رایطبهفیلمسازیخودادامه

میدهیدونگاهتانتغییرنمیکند؟
م��ن کار خودم را انج��ام می دهم و اگر نتوانم این 
کار را انجام دهم سراغ کار دیگری می روم. نتوانم فیلم 
بسازم شعر می گویم. اما به همین راحتی هم میدان را 
خالی نمی کنم و پوست کلفت تر از این حرف ها هستم! 
من با وجود اینکه فیلم کم فروش ساختم، باز هم فیلم 
می سازم و همین الان چند فیلم در دست تهیه داشته 
و سرمایه گذار دارم. من نمی خواهم از اعتقادات خودم 
در زمینه فیلمسازی دور شوم اما اگر شرایط همین گونه 
باشد و به من دهن کجی شود، بدجور تلافی می کنم! 
طرف مقابل باید بفهمد که آدم چه تلاشی دارد انجام 
می دهد و چقدر توانایی دارد. متاس��فانه اگر بخواهی 
حرف جدی در سینما بزنی مشکل پیدا خواهی کرد. 
حرف جدی را تنها آدم هایی مشخص اجازه دارند بزنند 

و بقیه انگار باید خاموش باشند. 
»شرفناز«مانندبسیاریازفیلمهایدیگردرشرایط
نامناسبیاکرانشدهاس�ت.ایننوعاکرانمیتواند
قضاوتیدرستازموفقیتیاعدمموفقیتیکفیلم

باشد؟
همین که توانستم در این شرایط فیلم »شرفناز« 
را اکران کنم هم باید راضی باشم. چون برخی فیلم ها 
سال هاست منتظر اکران مانده اند. شما برای جنگیدن 
نیاز به یک عقبه خوب دارید. باید تبلیغات درس��ت و 
برنامه ریزی مش��خص برای اکران فیلم وجود داشته 
باشد. برخی ها اصلا اطلاع از اکران فیلم من ندارند پس 
چگونه می توانند وارد س��ینما شوند. فیلم »شرفناز« 
فاکتورهای��ی مانند چهره زیبا و رقص و آواز هم ندارد 
که بخواهد مخاطب جذب کند و اصلا من دنبال آن 
نوع سینما نیستم. فیلم من در روستایی اتفاق می افتد 
که در آنجا بچه خرید و فروش می شود. آن کسی که 
بالای شهر نشسته دنبال این موضوعات نیست! تازه 
اگر چند تا موش��ک به اینجا بخورد می فهمد جریان 
چیست. خیلی ها نمی گذارند مسائل برای مردم روشن 
شود. من به اندازه خودم تلاش��م را برای نشان دادن 
مسائل منطقه انجام دادم و به جای اینکه فیلم دختر 
و پسری بس��ازم، رفتم در چابهار و بچه ها را از گوشه 
خیابان جمع کردم تا به عنوان بازیگر در فیلم من بازی 
کنند! اما آن از ش��رایط تولید و این هم از اکران فیلم 
که حتی مش��خص نیست کدام سالن و کدام سانس 
اکران می ش��ود و حتی در همان چند سانسی هم که 
دارد بلیت برایش نمی فروش��ند! این را چند نفری که 
رفته بودند فیلم را ببینند، می گفتند. اینگونه نمی شود 
س��ینما را دنبال کرد و چون رقابت درس��ت نیست 

نمی توان درباره موفقیت فیلمی صحبت کرد.

گفتوگوباحسننجفی،کارگردانفیلم»شرفناز«

روی میدان مین راه می رویم
اخبار
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اتفاقی که این روزها با پخش یکی 
از س��ریال های »بد« در تلویزیون 
افتاده، انتقاد بسیاری از خانواده ها را به همراه داشته 
اس��ت. تا جایی که مخاطبان تلویزی��ون و کاربران 
ش��بکه های اجتماعی ای��ن انتقادها را به اش��تراک 
گذاش��ته اند. به گزارش »وطن ام��روز« عادی جلوه 
دادن خیانت یا به تعبیر اجتماعی آن: عشق مثلثی، 
قبح شکنی از طلاق، ترویج روابط آزاد میان دخترها و 
پسرها و زن ها و مردها، تبلیغ سفر به خارج و ترویج 
اباحه گری در روابط خانوادگی از مس��ائلی است که 
این س��ریال در نمایش آنها از هیچ تلاشی فروگذار 
نمی کند و در بعضی س��کانس ها، در لحن و دیالوگ 
میان بازیگران حتی  گوی س��بقت را از س��ریال های 
ش��بکه های ضدخانواده ماهواره ای ربوده است. این 
سریال که به طرز عجیبی از مجموعه خط قرمزهای 

سریال سازی در تلویزیون عبور 
کرده اس��ت و مرزهای اخلاق 
و ع��رف را کیلومتره��ا جاب��ه 
ج��ا کرده، هنوز ادام��ه دارد. با 
این همه، دست ا ندرکاران این 
سریال ضدخانواده - که دقیقا 

معلوم نیست، تحت کدام نظارت ساخته و پرداخته 
شده اس��ت- مدعی اند در صداوسیما سانسور وجود 
دارد و جای این پرس��ش باقی اس��ت که کارگردان 
ب��ه غیر از م��وارد ضداخلاقی که در این س��ریال به 
تصویر کش��یده، دقیقا ب��ه دنبال نش��ان دادن چه 

سکانسی بوده که حالا از عدم 
پخش آن ناراحت اس��ت؟! این 
سریال که طبیعتا و متاسفانه 
ب��ا بودج��ه بیت الم��ال برای 
تلویزیون ساخته شده، نه تنها 
با هیچ کدام از معیارهای خود 
تلویزیون همخوانی ندارد، بلکه کاملا در راستای مدلی 
است که توسط شبکه های ماهواره ای ضدخانواده ارائه 
شده است.  پخش این سریال با این همه خصوصیات 
بد آن هم در بهترین و پربازدیدترین ساعت تلویزیون، 
نکته دیگری است که می توان آن را از ناحیه ضعف 

تصمیم گیری مدیران س��ازمان ارزیاب��ی کرد. یک 
مستندس��از در انتقادی از این س��ریال با اش��اره به 
جمله امام)ره( درباره صداوس��یما در مطلبی که در 
شبکه های اجتماعی منتشر شده، نوشته است: پس 
مسؤولان محترم صداوسیما کی قرار است بفهمند 
فرموده امام روح الله که »صداوسیما دانشگاه است« 
یعنی چه؟ تمام وجودم ب��ه درد آمد؛ برای دختران 
و پسران این سرزمین که تمام انتظارات و آینده شان 
به صورت ناخودآگاه و در خوشبینانه ترین حالت پای 
 GEM چنین سریال هایی ساخته می شود؛ اگر پای
ویران نگردد  و برای این غصه باید دق کرد و مرد. قالَ 
رُ فی مأکُولهِِ  الحَسَنُ علیه السلام: »عَجِبْتُ لمَِنْ یتََفکَّ
رُ فی مَعْقُولهِ« تعجب می کنم از کسانی  کَیفَ لا یتََفَکَّ
که در غذای جس��م خود فکر می کنند ولی در امور 

معنوی و غذای روح خویش اندیشه نمی کنند!

درانتقادازادامهپخشسریال»ضدخانواده«ازشبکه3

قهقرا...داریمبهقهقرامیرویم!
تلویزیون


